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Y e z a: VaS akt broj 01/a-50-l-15-36/12 od 26.11.2012. godine

U nastavku 36. sjednice Zastupnidkog doma Parlementarne skup5tine Bosne i Hercegovine,
odrZanom 22.II.2012. godine, zastupnik Semsudin Mehmedovid Fedeialnom ministarstvu plavde
postavio je pitanje sljede6e sadrZine:

,,Da li ste upoznati sa stanjem i uslovima boravka u Kazneno popravnom clomu Luke
Biha6?"

U okviru zakonom propisanih nadleZnosti Federalno ministarstvo daie sliedeci

ODGOVOR

U smislu Zakona o izvrsenju krividnih sankcija u Federaciji Bosne i Hercegovine
(,,SluZbene novine Federacije BiH", br.44198,42199,12109 i 42111) u sistemu ustanova zaizirienje
krividnih sankcija u Federaciji BiH funkcionira Kazneno - popravni zavod. poluotvorenog tipa u
Biha6u, u naselju Luke (u daljnjem tekstu: KPZ PT Bihai). Federalnom ministarstvu pravde poinati
su stanje i uslovi boravka osudenika uKPZ PT Bihai kroz inspekcijski nadzor federainih inspektora
za izvrlenje krividnih sankcija. Tokom posljednje redovne inspekcije razgovor sa osudenicima
obavljen je direktno u krugu Zavoda, a isti nisu iznosili pritu2be kalve su navedene u pismima
osudenih upu6enim uvaZenom Zastupniku. Negative detalje o uslovima boravka osudenih u KpZ
PT Bihac ne sadrZi ni ,,specijalno izvjeSie o stanju ljudskih prava u ustanovam a za izvrienje
kaznenih sankcija u Bosni i Hercegovini" Institucije Ombudsmena/Ombudsmana za ljudska pruuu
BiH iz augusta mjeseca 2012. godine. Osudeni imaju moguinost razgovora sa federilnim
inspektorima i inspektorima Ministarstva pravde BiH, ombudsmenima, priladnicima Helsin5kog
komiteta, parlamentarcima i dr. prilikom posjeta ustanovi. Pisanim putem osudene osobe -og, ,!direktno obracati nadleZnim ministarstvima unutra5njih poslova, na adresu SIPA i drugim orgui'i-ui agencijama. Uslovi za higijenu su na propisanom nivou. Hrana je omoguiena u skladu sa
sedmidnim jelovnicima. O eventualnoj upotrebi prinude KPZ Bihai duZan je obavjeStavati
Ministarstvo radi preispitivanje upotrebe prinude u ,kludu sa zakonom. Obavljanje vjerskih obreda
vr5i se svakodnevno u namjenskom prostoru. U pripremi je sporazum o saraanji sa vjerskim
zajednicama i crkvama na podrudju lokacije Zavoda.-UvaZenom zastupniku Minislarstv o- prilaLe
detaljno oditovanje direktora KPZ PT Biha6, sa pozivom za posjetu i utvidivanje dinjen gstanja
na licu mjesta.

S po5tovanjem,

Prilog: kao u tekstu
Dostavljeno u 2 primjerka
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U vezi va5eg akta broj i datum kao gore informiramo vas o slijedeiem:

U ovoj ustanovi se trenutno nalazi I 12 osuclenika koji izdrLavaju kazne zatvora u rasponu od
30 dana do 15 godina. Dva osudena lica rzdrLavaju kazne pod elektronskim nadzorom, U
tektrioj godini broj iioa koja se nalaze na \zdrLavanju kazrre se k:'etao oci 85 cio i20.
Prosjedno, u proteklom dijelu tekude godine u ustanovi se svakodnevno nalazilo 102 lica
muSkog spola, osudena od strane sudova oba entiteta i suda BiH.
U toku 2012.9. u ustanovi nije bilo kolektivnih incidenata, Strajkova gladu niti drugih oblika
protesta ili otpora osudenih lica uvjetima Livota i rada u ustanovi ili tretmanu koji se zanjih
pojedinadno utvrduje.
Osudenici borave u sobama u kojima se nalazi izmedu dva i 15 kreveta. Najvedi broj soba ima
Sest kreveta. Sve prostorije su suhe, sa dosta dnevnog svjetla, grijane. Izuzetna paLnja se
poklanja kolektivnoj higijeni. Sve sobe i zajednidke prostorije se svakodnevno i temeljito
diste. Redovno se mijenja posteljina, a odobreno je i pranje lidne odje6e i veSa osudenih lica.
Svaka soba ima TV uredaj sa prikljudkom na kablovsku mreZu. Ustanova ima prostore za
obrazovne, kultume i sportske aktivnosti. Ima vlastitu biblioteku diji fond je svakodnevno
dostupan svim zainteresiranim licima. Ustanova ima jedno centralno kupatilo sa osam tu5eva,
kupatilo za osudenike koji rade u kuhinji, jedno kupatilo utzv. otvorenom odjeljenju (10 do
15 osuilenika), tejedno kupatilo u sobi. Topla vodaje svakodnevno dostupnajerje povezana
sa sistemom centralnog grijanja (pelet). Osudena lica se kupaju svake subote i srijede.
Tu5iranje je dozvoljeno nakon sportskih aktivnosti i rada. Ne odbijaju se Zelje osudenika da se
tu5irajr.r/kupaju de5ie. Ako su to "nikakvi uslovi za higijenu" onda je Zavod u poziciji da
prihvati navod kao tadan.
Ustanova je federalnog znataja, ali njen rad redovno kontroliraju inspekcije Federalnog i
Ministarstva pravde BiH. Povremeno, na osnovu vlkastitih planova ili Zalbi osudenih lica
ustanovu posje6uju Ombudsrneni i predstavnici HK za ljudska prava BIH, parlamentarne
delegacije, medunarodne istitucije u BiH, pojedine nevladine organizacije u zemlji itd.



Niko od navedenih nije stavio ozbiljne primjedbe na rad i funkcioniranje ustanove, posebno
kada je rijed o pravima ovih lica. Na protiv, bilo je primjedaba od strane inspekcija da je
ustanova previSe aLuma u udovoljavanju nekim zahtjevima osudenika.
Navod da je situacija u ovom Zavodu "neizdriiva" nue jasan. Ljudski je shvatljivo da je
boravak u zatvoru sam po sebi teZak, ali ako se aludira na uvjete 1ivota i rada i postupanje sa
osudenim licima od strane sluZbenog osoblja ustanove, navod nije tadan.
Ne postoje nikakve prepreke da osudenici "progovore" pred bilo kim i o bilo kojem pitanju. U
proteklom dijelu godine odgajatelji u Zavodu su, mada ve6i dio godine zaduleni za ve6i broj
osudenika od zakonom propisanog, planirali i obavili 303 penoloSka razgovora sa
pripadnicima preodgojnih grupa koje vode. U istom periodu su obavili 2595 tn. molbenih
raporta na kojima su osudenim licima pruZane razlitite informacije, davane upute i savjeti,
pruZanapomo6 po razliditim osnovama i pitanjima i sl.
Osudenidki podnesci se obraduju i proslijeduju na adrese promptno (u toku 20I2.g.712). Ni
jedan osudenidki podnesak nije zaustavljen u Zavodubez obzira na sadrZinu ili adresu na koju
se upu6uje.
Osim toga, direktor Zavoda ima posebno sandude za ubacivanje potpisanih i anonimnih
prituZbi i lalbi i svakom podnesku pokloni adekvatnu pahnju. Navodi se provjeravaju,
potpisani osudenici informiraju na razgovom sa direktorom ustanove. O anonimnim
primjedbama se informacije daju na sastancima osudenidkog kolektiva. U toku ove godine
direktor ovog Zavoda je na razgovore primio 72 osudenika koji su imali priliku da u "detiri
oka" iznesu sve Sto ih mudi. Prilikom posjeta ustanovi osudena lica su mogla razgovaratibez
prisustva sluZbenih lica sa parlamentarcima, inspektorima, ombudsmenima, pripadnicima
Helsin5kog komiteta, vjerskim sluZbenicima koji predvode odredene vjerske aktivnosti i sl.
To im je uvijerk omogudavano i te pogodnosti su koristili osudenici koji su Zeljeli. Ustanova
do sada nije primila ni jednu povratnu informaciju koja ukazuje na kr5enje nekih prava lica
kojaizdr'Lttvaju kazne ili potrebu korekcije postupanja s njinra uop6e.
U cilju poboljSanja opiih uvjeta boravka i realizacije preodgojnog tretmana osudenih lic4
ovaj Zavod putem Sektora za tretman/preodgoj razvija suradnju sa porodicama pojedinih
osudenika, narodito mlade dobi, za koje se procijeni da to moZe biti od koristi. U toku ove
godine sa porodicama osudenika je ostvarena suradnja u 75 sludajeva. Ukljudivanje porodica
u realizaciju tretmana je pokazalo svoju opravdanost, iztr;ev pojedinih sludajeva koji su se
pokazali kao neudinkoviti.
U vezi sa ovim valja ista6i podatak da je u toku godine odobreno 1326 slobodruhizfazakaiz
Zavoda koji su zloupotrijebljeni u samo Sest sludajeva. Te zloupotrebe su se izvr5ile
uglavnom kroz manja ka5njenja u powatku. U istom broju sludajeva je prulena moguinost
osudenim licima da se Zale kome god ho6e i na Sta Zele. Nisu, medutim, zabiljeleni takvi
sludajevi.
U toku godine sluZbena lica su podnijela 119 disciplinskih prijava protiv osudenih lica koja su
podinila lake ili te5ke prekrsaje normi ponaSanja u Zavodu. Od tog broja postupak je pokrenut
u 24 sludaja i u njima su izricane disciplinske sankcije. To govori da su prijave u velikom
procentu kori5tene kao metod odvradanja od dinjenja prekrsaja. Mjera usamljenja je izrrcana
samo jedan pul Mjera izdvajarla (do 24 sata) poduzeta je u 12 pojedinadnih sludajeva.
Sredstva prinude nad osudenicima su u ovoj godini primijenjena 5 puta. Svaki put je o tome
pravovremeno i detaljno informirano Ministarstvo. Do sada nije bilo zloupotrebe sredstava
prinude.
Zlonamjeran je navod da je "obavljanje vjerskih obreda misaona dinjenica." Zavod rma
prigodno opremljen i primjereno velik prostor namijenjen vjerskim aktivnostima. U njemu se
svakodnevno obavljaju vjerski obredi zainteresiranih. U vjerskim aktivnostima udestvuju i
vjerski sluZbenici, za sada lZ. Uprava Zavoda priprema spomzum o suradnji sa vjerskim
zajednicama i crkvama na ovom podrudju, dime 6e vjerski Zivot osudenika dobiti na kvaliteti.



Navod da hrane ima samo kada "nadzor dode" nabolje obja5njavaju dinjenice da se na bazi
relevantnih propisa u ovoj ustanovi svake sedmice prave jelovnici za osudena lica za narednih
sedam dana, koje sadinjavaju kompetentna lica Zavoda uz aktivno i redovno ukljudivanje
dlana osudenidko g kolektiva.
U zvanidnoj evidenciji Zavoda za20I2.g. je zabiljeLila nabavka za potrebe ishrane osudenika
3.741 kg mesa, 581 kg ribe (file), 1.594 kg piletine, 5e6era 2.150 kg, 5.864 litara mlijeka,
22.020 jaja, 4.730 kg. kiselog kupusa, 870 kg jabuka, 24.886 kruhova od 700 gr., 550 lepinja
0,35 i td.
O kolidini i kvaliteti hrane za osudenike se vrlo desto propituju sluZbena lica, narodito radnici
Sektora za tretman i direktor Zavoda. Nisu evidentirane ozbiljnije kritike ishrane ovih lica ni
po kom osnovu. PrituZbe na hranu nisu upu6ivane ni odjednog osudenika ni na koji nadin ni
jednoj instituciji van Zavoda. U cilju zaStite zdravlja osudenika i prostorija u kojima oni
borave, zabranjeno je no5enje i otvoreno drZanje lauha i drugih artikala u sobama. Za to je
svim osudenicima omogu6eno da dobiju tzv. repetu nakon podjele obroka.
"Dobivanje po kidmi" i slidni navodi se u svakom trenutku mogu provjeriti kontrolom video-
nadzora u ustanovi, uvidom u odgovarajuie evidencije, neposrednim razgovorima sa
osudenicima, uvidom u medicinsku dokumentaciju i td.
Ustanova 6e sa zadovoljstvom dodekati poslanika Mehmedoviia, samog ili u sklopu
Parlamentarne delegacije, te na licu mjesta mu omogu6iti da izvr5i provjere svega Sto Zeli,
ukljuduju6i i kontakt sa osudenim licima po izboru ili cijelim kolektivom

Prednje vam se dostavlja na vaSe dalje zakonsko postupanje.

S poStovanjem,
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PARLAMENTARNA SKUPSTINA BiH

- Zastupniiki dom -

SARAJEVO

PREDMET: Odgovor na zastupnidko pitanje - dostavlja se

S po5tovanjem,

Vije6e ministara Bosne i Hercegovine, na 34. sjednici odrZanoj 11.1.2013.
godine, utvrdilo je Odgovor na pitanje koje.je postavio Semsudin Mehmedovi6,
zastupnik u Zastupnidkom domu Parlamentarne skup5tine Bosne i Hercegovine.

U privitku prosljedujemo Odgovor radi njegovog dostavljanja zastupniku.

$.AffiA.1FVC)

I

Sarajevo, Trg Bosne i Hercegovine broj I



BOSNA I HERCEGOVINA
VIJEEE MINISTARA

Broj: 05-50-1-15/13
Sarajevo, I 1.1.2013. godine

Semsudin Mehmedovi6, poslanik u Predstavnidkom domu Parlamentarne

skup$tine Bosne i Hercegovine, na 36. sjednici Predstavnidkog doma odrZanoj

22. novembra2}l2.godine, postavio je sljede6e poslanidko pitanje:

,'Prije osam mjeseci smo obavijesteni u medijima da do 11 mjeseca BHDCA'

znaii na5a Direkcrya za civilnu avijaciju p".ori.n kontrolu BH neba' Tako je

bar izjavio minista"r Hadii6. Da Ii;e nHDC,L spremna i da Ii su ispunjeni svi

preduslovizato,tedalisetodesiloiline?Akone'zbogiega?"

Na postavljeno pitanje, Vije6e ministara Bosne i Hercegovine je na 34.

sj ednici odrlanoj tl .O t .ZO t :.godine, utvrdilo slj edeii

ODGOVOR

pruZanje ovidbi BiH (BHANSA) nije

vazdu5ne rije BiH zbog Ioga Sto ova

operativ ena za PruLanie navedenih

usluga.

BHANSA-e.

U cilju tehnidke osposobljenosti BHANSA-e, Direkcija za civilno vazduhoplovstvo

BiH (BHDCA) obavila je sve neophodne predl;]gve da BHANSA zapodne sa

pruZanjem usluga u planiranom roku, u novembru 2012' godine'

To znadi da su za Potrebe Sistema za

(BHATM) zavr5eni svi gradevinski radovi

sredstava koji je u potpunosti realizovan),

i eksterne testne provjere opreme i svih kc

BiH.



Testne provjere su pokazale da je BHATM sistem kompatibilan sa sistemimazemalja
u okruZenju i EUROCONTROL-om, te je, na osnovu toga, za BHATM sistem,

ukljudujudi sve njegove komponente, 03.07.2012. godine izdat OAC (Operational

Acceptence Certificate) tj. dokument kojim se potvrduje operativna prihvatljivost

BHATM sistema, odnosno, potvrduje se da j.q sistem za pruLanje usluga kontrole

vazdu5ne plovidbe BiH provjeren i spremanzaoperativni rad.

Polovinom oktobra 2012. godine prva grupa od l7 oblasnih kontrolora letenja zawlila
je Skolovanje i dobila dozvole za rad. Druga grupa od 18 kandidata nalazi se
-Beogradu 

u procesu Skolovanja na treningu na radnom mjestu, dok tre6a grupa od

kandidata za dobijanje dozvole oblasnog kontrolora letenja deka da podne sa

treningom na radnom mjestu.

Podetkom novembra 2013. odrZan je trilateralni sastanak na niovu direktorata civilnog

vazduhoplovstva i prtialacausluga u vazdu5nom prostoru BiH, Srbije i Hrvatske na

kojem je dogovoren proces traruicije BHATM sistema i zakljudeno da tokom 2013.

go-din.- BHANSA podne sa faznim preuzimanjem odredenih servisa i pruZanjem

usluga u vazduSnom prostoru BiH.

u
10
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PARLAMENTARNA SKUPSTINA BiH

- Zastupniiki dom -

SARAJEVO

PREDMET: Odgovor na zastupnidka pitanja - dostavlja se

Vije6e ministara Bosne i Hercegovine, na 51. sjednici odrZanoj ',-8.5.2013.

godine, utvrdilo je Odgovor na zastupnidka pitanja koja je postavio Semsudin

Mehmedovi6, zastupnik u Zastupnidkom domu Parlamentame skup5tine Bosne i

Hercegovine.

U privitku prosljedujemo Odgovor radi njegovog dostavljanja zastupniku.

S poStovanjem,

Sarajevo, Trg Bosne i Hercegovine broj I



BOSNA I HERCEGOVINA
VIJECE MINISTARA

Broj: 05-50 -l-165ll13
Sarajevo, 28.5.2013 . godine

Semsudin Mehmedovii, poslanik u Predstavnidkom domu Parlamentame skup5tine Bosne i

Hercegovine,na36.sjednici Predstavnidkog doma, odrZanoj 22.11.2012. godine, postavio je

slijede6e poslanidko pitanje:

I. Sto ieMinistarstvo prometa i komunikncija uradilo iz svoje nadleinosti u pripremi

BiH za 1.7. - datum ulaska Republike Hrvatske u E(J, te knkve neprilike bh privreda

i grailani mogu oiekivati od tog datuma?

Piietkom 2014. godine naii susjedi gase analogni signal za elektronske medije. Da

li je BiH sprenna za taj trenutak i dokle je BiH doSla sa procesom digitalizaciie, te

kalarc poslj edice moiemo oiekivati?
3. Zaito ne poiinje izgradnja mosta na rijeci Savi u Svilaju ?Je Ii istina daie inodai

radova ,,Strabag" podnio tuZbeni zohtjev zbog kainjenja u uvoilenju u radove sa

oditetnim zahtjevom od oko 2,880.000 eura, te tko te snositi odgovornost za

nanesenu itetu Bosni i Hercegovini? "

Na postavljeno poslanidko pitanje, Vijede ministara Bosne i Hercegovine, u smislu Elana37.

Zakona o vije6u ministara Bosne i Hercegovine ("SluZbenik glasnik BiH", broj 30/03 i

42103),na 5/. sjednici odrZanoiLg.S. hl3- godine, utvrdilo je slijede6e:

ODGOVOR

l. Vijeia ministara BiH je na 165. sjednici odrZanoj 26.10.2011. godine, usvojilo

Iniormaciju o procjeni implikacija pristupanja Republike Hrvatske u Europsku uniju. Na

taj nadin su identificirane potencijalne pozitivne i negativne posljedice pristupanja

Hrvatske Europskoj uniji na Bosnu i Hercegovinu, a sve sa ciljem poduzimanja

aktivnosti koje bi smanjile negativne udinke istog. Informacija je rezultirala sa osam

zakljudaka, kao kljudnih aktivnosti u deset identificiranih problemskih oblasti' Ista je na

t+. sjednici Predstavnidkog doma Parlamentarne skup5tine BiH razmatrana24-ll.20ll.
godine, a Vijeie ministara zaduleno da izradi i u parlamentarnu proceduru uputi

,et"ijrt i plan za prevazilalenje posljedica pristupanja Republike Hrvatske Europskoj

unljf'.

2.



Direkcija za europske integracije BiH je u suradnji sa nadleZnim institucijama sa

drZavnog i entitetikih nivoa i Brdko Distrikta BiH, izradila Akcijski plan kojim se

definiraju: konkretne aktivnosti/koraci, nadleZne institucije-nositelji aktivnosti, rokovi

izwsenj4 osigurana i nedostajuda financijaska sredstva zarealizaciju istih.

Akcijski plan za prevazilaienje postjedica pristupanja Republike Hmatske Europslaj
uniji je usvojen na 3. sjednici Vijeta ministara BiH koja je odrZana 07.03.2012. godine.

U skladu sa zakljudcima Vijeda ministara BiH, Direkcija za evropske integracije je u
toku 2012. godine kvartalno izvje5tavala o stanju provedbe aktivnosti iz navedenog

dokumenta, a na osnovu informacija dostavljanih od strane nadleinih ministarstva i
drugih tijela uprave na drZavnom i entitetskom nivou i iz Distrikta Brdko.

Ministarstvo komunikacija i prometa BiH je preko svojih predstavnika direklno

ukljudeno u realizaciju aktivnosti iz Akcijskog plana, sukladno sa svojim nadleZnostim4

i to u oblasti Pogranidne problematike (Prioritet 2), Inspekcijske granidne sluZbe

(Prioritet 3) i Saobradaja (Prioritet 5).

U oblasti Pograniine problematike DrLavna komisija za integrirano upravljanje
granicom (kao nositelj aktivnosti) je formirala radnu grupu, u koju je ukljuden i
predstavnik Ministarstva komunikacija i prometa BiH, te jl zadulila za pokretanje

aktivnosti odredivanja granidnog prelazaNeum. Nakon obavljenih analiza i prikupljenih

mi5ljenja nadleZnih agencija o mogudnosti uspostave GP Neum, radna grupa je dostavila

Izvjestaj DrZavnoj komisiji na usvajanje. Isti je usvojen, te je pripremljena Informacija
sa prijedlozima rje5enj azaYijele ministara BiH.

Sporazum o pogranidnom prometu i saradnji izmedu BiH i Republike Hrvatske je

revidiran tokom pregovora izmedu predstavnika BiH i Republike Hrvatske. Novi
Sporazum je u velikoj mjeri usugla5en i trebao biti potpisan do kraja februara 2013.

godine.

Informacija o trilateralnom sastanku predstavnika BiH, Republike Hrvatske i Europske

komisije o upravljanju granicom, odrZanom 19.12.2012. godine u Briselu, dostavljena je

Vijedu ministara BiH ispred Drlavne komisije zaintegnrano upravljanje granicom BiH
(ista usvojena na 38. sjednici Vije6a ministara BiH).

Nije bilo aktivnosti vezanih za inadu Aneksa Sporazuma o zajednidkim lokacijama na

granidnim prelazima. Vezano za uskladivanje prostorno-planskih dokumenata BiH i RH'

U oblasti Inspekcijske graniine sluibe tijekom 2012. godine u okviru | faze izvr5ena je

eksproprijacija zemljiSta za potrebe izgradnje GP Bijada, pribavljena je gradevinska

dozvola za partemi dio granidnog prelaza izapodeti su radovi na Sirokom iskopu.

Vrijednost radova je 5.700.000 € a rok zavr5etka radova 30.06.2013. godine.

Raspisan je tender za odabir projektanta za inadu glavnog projekta GP Gradi5ka, dok je
za GP Gorica i Ivanjica u toku izrada projektne dokumentacije. Postignut je dogovor i o
izgradnji GP Orasje. Nositelj aktivnosti je Uprava za indirektno oporezivanje, a

Ministarstvo komunikacija i prometa BiH je ukljudeno u aktivnosti u oblastima iz svoje

nadleZnosti.



U oblasti Saobrataja tijel<om 2012. godine nije do5lo do formiranja zajednidkog tima

Ministarstva komunikacija i transporta i Ministarstva vanjskih poslova za primjenu

Konvencije UN o praw mora i razgranidenja na moru, kako je prvobitno bilo planirano.

DrLavna komisija za integrisano upravljanje granicom (kao nositelj aktivnosti, sa

predstavnicima iazliditih institucija, ukljuduju6i i Ministarstvo komunikacija i prometa
-n11I; 

voAi pregovore sa Republikom Hrvatskom vezano za Sporazum o slobodnom

tranzitu ptrko tiritorija BiH i Republike Hrvatske (kroz Neum i u / ili luku Plode) kao i
za izrad1- Studije predizvodljivosti za povezivanje teritorije Republike Hrvatskp,

ukljudujudi i opCiju loridora kroz Neum. Vijede ministara je na 34. sjednici odrZanoj

tt.t.ZtitZ. godine usvojio Informaciju o konceptu Predstudije izvodljivosti za neumski

koridor. Imenovani su dlanovi u ime institucija BiH za Savjetodavni odbor, koji su

zaduLem da redovno informiraju Vije6e ministara i DrZavnu komisiju za integrirano

upravljanje granicom o aktivnostima u okviru ovog tijela, te da se pridrZavaju zvanidnih

stavova i instrukcija Vije6a ministara koje se odnose na ovu problematiku.

Zbog ovog Sporazuma ali i drugih studija koje su regionalno dogovarane, sve aktivnosti

vezane za definiranje Jadransko-jonske autoceste i kontaktnih todaka sa Republikom

llrvatskom i Cmom Gorom, su prenesene u 2013. godinu.

2. Vije6e ministara Bosne i Hercegovine je na prijedlog Ministarstva komunikacija i
prometa Bosne i Hercegovine (u daljem tekstu: Ministarstvo) donijelo odluke kako

slijedi:

- Odluku o usvajanju Strategije prelaska sa analogne na digitalnu zemaljsku

raadiodituziju (DTT) u frekvencijskim opsezima 174 - 230 MHz i 470 - 862

MHz u Bosni i Hercegovini (u daljem tekstu: Strategija) (,,SluZbeni glasnik

BiH", broj 59/09);
- Odluku o usvajanju Projekta mikrovalnih veza Javnih RTV servisa u BiH (u

daljem tekstu: Projekat) (,,SluZbeni glasnik BiH*, broj 74110);

- Odluke o upotrebi dijela sredstava akumuliranog vi5ka prihoda nad rashodima

Regulatorne agencije za komunikacije Bosne i Hercegovine za financiranje dijela

Projekta digitalizacije mikrovalnih veza Javnih radio-televizijskih servisa Bosne i
Hercegovine i oda5iljada za pokrivanje digitalnim signalom podrudja Sarajeva,

Banja Luke i Mostara (,,SluZbeni glasnik BiH", broj 72110 i broj 98/10);

- Odluku o uwstavanju Projekta digitalizacije u program vi5egodi5njih kapitalnih

ulaganja zaperiod2}ll. -2014. godina (,,SluZbeni glasnik BiH", broj l8/11);
- Odluku o usvajanju osnovnih tehnidkih zahtjeva koje prijemnrci za digitalno

zemaljsko emitiranje (DVB-T) moraju ispunjavati u Bosni i Hercegovini

(,,SluZbeni glasnik BiH", broj 8/12)
- Odluku o usvajanju Projekta primarne emisijske mreLe DVB-T (,,SluZbeni

glasnik BiH*, broj l8/11);

Takoder, pored ve6 spomenutih odluka Ministarstvo je trenutno t fazi upuiivanja na

razmatranje i usvajanje Vijeiu ministara prijedlog Akcijskog plana prelaska sa

analogne na digitalnu zemaljsku radiodifuziju u frekvencijskim opsezima 174 - 230

MHz i 470 - 862MHz u Bosni i Hercegovini (u daljem tekstu: Akcijski plan) koji ie
detaljno utwditi dinamiku implementacije, izvore financiranja, podetak promotivne

kampanje, itd.



Ovim odlukama, Vijeie ministara Bosne i Hercegovine (u daljem tekstu: Vijeie
ministara) osiguralo je sve pretpostavke za uspje5an podetak procesa digitalizacije u
Bosni i Hercegovini.

U skladu sa usvojenim odlukama Vijeia ministara, imenovana je mjeSovita komisija
sastavljena od predstavnika Ministarstva, Ministarstva financija i trezora, te
predstavnika iz sva tri Javna RTV servisa u Bosni i Hercegovini, zajavnu nabavku
digitalnih linkova na relaciji Sarajevo-Banja Luka i Sarajevo-Mostar, digitalnih
linkova za uvezivanje pet informativno-tehnidkih cenatara u sistem digitalnih veza

Javnih RTV servisa (ITC Istodno Sarajevo, ITC Zenica, ITC Tuzla,ITC Brdko i ITC
Bijeljina), te odaSiljala za digitalno pokrivanje gradova Sarajeva, Banja Luke i
Mostara. Komisija je u skladu sa Zakonom o javnim nabavkama BiH, putem
Obavje5tenja o javnoj nabavci (,,SluZbeni glasnik BiH", broj 9lll) objavila otvoreni
medunarodni postupak, te je isti poni5ten rjesenjem Ureda zarazmatrarle Lalbi Bosne i
Hercegovine (u daljem tekstu: Ured), broj: U-ll92lll od 05,10.201l. godine.

Odmah po prijemu rje5enja, Ministarstvo je obavijestilo sve ponudade u postupku
javne nabavke o ishodu Lalbe, a zatim objavilo Obavje5tenje o ponovljenom
medunarodnom otvorenom postupku nabavke (,,SluZbeni glasnik BiH", broj 96111)

dana 05.12.201I. godine. Nakon evaluacije ponuda i obavijesti ponudadima u
postupku, zaprimljena je lalba kod Ureda 03.04.2012. godine jednog od nezadovoljnih
ponudada u postupku. Imajuii u vidu da je Lalba kod Ureda zaprimljena podetkom

detvrtog mjeseca, nije jasno zbog dega Ured ni nakon osam mjeseci nije donio konadnu

odluku po ovom predmetu, nego svojim postupcima samo prolongira kompletan
postupak, a time i proces digitalizacije u Bosni i Hercegovini.

Vije6e ministara na prijedlog Ministarstva je osiguralo potreban financijski, pravni i
tehnidki okvir, te zajedno sa Javnim RTV servisima u Bosni i Hercegovini omogu6en
je nesmetan podetak procesa digitalizacije u Bosni i Hercegovini. Medutim,bezobzha
na spremnost Vijeda ministara i Javnih RTV servisa u Bosni i Hercegovini,
odugovladenjem Ureda u rjeSavanju po ilalbama dovodi se u pitanje dinamika
realizacije procesa digitalizacije i ispunjavanje medunarodno preuzetih obaveza iz ove
oblasti od strane driave Bosne i Hercegovine.

VaZno je istaknuti dinjenicu da Bosna i Hercegovina nije ispo5tovala vlastiti rok za
potpuno ga5enje analognog signala u UHF opsegu, kako je to definirano Strategijom,
zakljudno sa 01.12.2011. godine. Imaju6i u vidu naprijed pomenuto Vijede DTT
Foruma je predloZilo da Akcijski plan definira novi rok potpunog ga5enja analognog
signala u Bosni i Hercegovini, te je u skladu s tim Strudna komisija DTT Foruma u
prijedlogu Akcijskog plana odredila 01.12.2014. godine kao konadani datum gaSenja

analognog signala u Bosni i Hercegovini, Sto je u skladu sa finalnim aktima
konferencije RRC-06 odrZane u Zenevi i medunarodnim obavezamakoji prozilaze iz
finalnih akata i Sporazuma GE-06 ratificiranog od strane Bosne i Hercegovine.
Konadni rck za potpuno ga5enje analognog signala u zemaljskoj radiodufuziji,
definiran Sporazumom GE-06, je 15.06.2015. godine.

Ukoliko Bosna i Hercegovina ne ispo5tuje preuzete obaveze moLe se suoditi sa

brojnim, kako administrativnim, tako i tehnidkim problemima. Prije svega Bosna i
Hercegovina 6e prekrsiti vei ratificirani multilateralni medunarodni Sporazum GE-06



3.

Sto moZe uzrokovati niz neugodnih i Stetnih posljedica po drZavu Bosnu i Hercegovinu
od strane europskih zemalja i administracija. Takoder, u tehnidkom smislu Bosna i
Hercegovina" a prije svega Javni RTV servisi u Bosni i Hercegovini, mogu se suoditi
sa problemom razmjene programa sa zemljama regije, kao i zemaljama diljem svijeta.
Ono Sto je svakako jedan od najveiih problema je dinjenica da nakon 15.06.2015.
godine, postojedi analogni frekvencijski pojas dodijeljen Javnim RTV servisima u
BiH, ne6e biti 5ti6en od strane domadih i medunarodnih administracija, te kao takav
moZe biti iskori5ten zaruzlilite namjene. Ovo znadi da bi u tom sludaju Javni.servisi u
BiH imali ogromnih tehnidkih problema u realizaciji svog programa zbog medusobne
interferencije sa drugim operaterima kojima je dodjeljen isti frekvencijski pojas.

Vije6a Ministara Bosne i Hercegovine i Vlada Republike Hrvatske potpisale su u
Sarajew, 0I.12.2010. godine Sporazum o izgradnji medudrZavnog mosta preko
rijeke Save kod Svilaja i prikljudnih granidnih dionica na Koridoru Vc (u daljem
tekstu Sporazum). Istim su uredene osnove suradnje i koordinacije na izgradnji
mosta. Obje strane su ratificirale Sporazum, a Odluka o ratifikaciji Sporazuma sa

bosanskohercegovadke strane je objavljena u ,,SluZbenom glasniku BiH*
Medunarodni ugovori broj 7/ll od 14.10.2011. godine. Projekt mosta preko rijeke
Save kod Svilaj4 na autocesti na Koridoru Vc uradio je ,,lPZ"d.d. Zagreb,
Republika Hrvatska. Sporazumom je utvrdeno da 6e troSkove izgradnje mosta i
uredenje rijednog korita na podrudju mosta, ugovorne strane snositi u jednakim
dijelovima (u omjeru 50:50) - Republika Hrvatska putem Hrvatskih autocest4 iz
kredita EBRD-a, a Bosna i Hercegovina putem Ministarstva komunikacija i prometa
Bosne i Hercegovineiz dodijeljenih dozvola za UMTS.

Predstavnici ministarstava nadle1nih za promet dvije drZave, za potrebe pripreme
dokumentacije za nabavu usluga za izgradnju mosta i odabir izvodada imenovali su
zajednidko tijelo - ,,Radna skupina za koordinaciju svih operativnih aktivnosti na
projektu izgradnje mosta Svilaj" koja je nakon pregleda i usagla5avanja detalja u
Glavnom projektu mosta, pripremila Pretkvalifikacijski dokument koji je objavljen
13.09.2010. godine, arckza dostavljanje ponuda je bio 02.11.2010. godine.

Na natjedaj se prijavilo 14 firmi, a nakon evaluacije pristiglih ponuda (procedure
nadmetanja provedene sukladno EBRD-ovim ,,Pravilima i politici nabave") odabrano
je 12 pretkvalificiranih aplikanata. Na prijedlogzaizbor ovih 12 pretkvalificiranih
aplikanata dobijena je suglasnost (,,no objection") od banaka - EBRD i EIB, dana
11.01.2011. godine. Istim je dostavljena tenderska dokumentacija (za Financijske
ponude), a rok za dostavu ponuda j e bio 12.04.20 I I . godine.

Financijske ponude su otvorene na Javnom otvaranju dana 12.04.2011. godine i
nakon provedbe postupka provjere ponuda-aritmetidka provjera dostavljenih
predmjera i predraduna radova (svakn ponudaje tretirana na naiin da te se bai s
tim ponuditeljem potpisati ugovor) sadinjena je rang lista ponuditelja na kojoj je
prvo mjesto, sa najniZom cijenom ponude od 20,964.336,77 eura (u kojoj je
ukljudeno i l0% iznosa za nepredvidene situacije) bez PDV-a, zatzela ftma
,,Strabag" AG. Zbog postojanja oditog nesrazmjera cijena izmedu ponude firme
,,Strabag" AG i drugih ponuditelja (i pored njihove tvrdnje da ostaju pri svojoj
ponudi), a svode6i izik izgradnje na najmanju mogu6u mjeru, na sastanku u
Sarajevu 16.09.2011. godine sa predstavnicima ,,Strabag"AG, Investitor(i) je



poveiala Garanciju za dobro izvr5enje posla sa (u tenderu) datih l|Yo na20%o. Nakon
nekoliko produZenja ponudbenih garancija na zahtjev Investitora, dana, 2212.2011.
godine Investitor(i) je poslao Pismo o prihva6anju ponude firme ,,Strabag" AG na
iznos od 20,964.336,77 eura bez PDV-a, uz obvezt da ista dostavi bankovnu
garanciju za dobro izvrSenje ugovora u iznosu od 4,192.876,34 eura. Ostalim
sudionicima natjedaja je poslano Obavje5tenje o njihovoj neuspjeSnoj ponudi.

Slijedom prethodnog, dana 06.02.2012. godine, sa,,Strabag" AG je potpisan Ugovor
o izgradnji mosta i pristupnih dionica. Sukladno FIDIC - ovim Opdim ugovornim
uvjetima (koji su sastavni dio ugovora) lzvodatu je trebao biti omoguien podetak
radova u roku od 180 dana od dana primitka ,,Pisma prihva6anja ponude" (do
20.06.2012. godine) u kom su vremenu Investitor(i) imali obvezu da ishode
Gradevinsku dozvolu i uvedu Izvodada radova u posao. Iako je okondana procedura
eksproprijacije nekretnina, nostrifikacije irevizije projektne dokumentacije za most,
nabave usluga inade glavnog projekta zaStite od poZara i elaborata zaStite na radu
kao i plana upravljanja otpadom Investitor mje bio u mogu6nosti ishoditi
gradevinsku dozvolu u razdoblju od 180 dana, te Izvodad nije primio poziv na
podetak radova od strane InZenjera (suglasnost za izgradnju mosta sa bh strane je
ishodena 13.06.2012. godine i poslana u Hrvatske autoceste (HAC), a u Republici
Hrvatskoj gradevinska dozvola je ishodena 20,06.2012. godine).

Dan nakon isteka ugovorom predvidenogzadnjegdanazapodetak radova, Izvodadje
podnio zahtjev za raskidom ugovora dana 21.06.2012. godine. Bududi da je
Investitor ispunio sve preduvjete za podetak radova od strane lzvodada, pozvao je
Izvodada na pregovore sa Zeljom da se konstatira trenutno stanje ugovora i da se
uklone moguie prepreke koje prijede mobilizaciju Izvodada u najkraiem mogu6em
wemenu i podetak radova. Izvodad je inzistirao na stavu da je traleni otkaz ugovora
vaLefi i, s njegovog stajaliSta, ugovor vi5e ne postoji i ne moZe kao takav biti
predmet daljnjih pregovora. Izvodad je predloZio pregovore o mogudim
alternativama i razliEitim prijedlozima oko buduiih radova na mostu ,,Svilaj", Sto
Investitor nije mogao prihvatiti iz razloga Sto je smatrao da nisu nastupile okolnosti
na osnovu kojih bi Izvodad mogao raskinuti ugovor.

Nastavno na potpisani ugovor, InZenjer i Investitor su dana 16.07.2012. godine
poslali poziv Izvodadu na podetak radova i da podnese zahtjev zapladanjem avansa
do 18.07.2012. lzvodad nije odgovorio i nije zapoleo radove sukladno pozivu.
Slijedom navedenog, Investitor je poslao Izvodadu dana 24.07.2012. godine
"Obavijest o raskidu ugovora" te ie Investitor, po isteku ugovornog roka od 14 danu
isti smatrati raskinutim. ,,Strabag" AG je uputio zahtjev Vijeiu za rjesavanje sporova
(VRSfgosp. Tihomiru Laieti, koji je imenovan od strane Investitora i Izvodada da
kao samostalni dlan djeluje u svojstvu VRS, da rijeSi nastali spor. U svom zahtjevu je
ttaiio da mu se za naknadom troSkova i izgubljene dobiti isplati iznos od
2.871.297,02 eura.

Dana 26.11.2012. godine VRS-miritelj je uputio, istini na volju samo na adrese
Strabag-a i HAC-a, - stranama u postupku dopis iz kojeg je vidljivo da on piznaje
(na temelju nalaza i dokumentacrje) troskove u iznosu od 1.177.263160 eura.

Radi zauzimanja zajednidkog stava na dostavljeno miSljenje Vijeia za rjesavanje
sporova (VRSfgosp. Tihomira LaLete,Investitori su odrZali sastanak u Saraievu,



dana 28.11.2012. godine i dogovorili da svaka strana iznese svoje primjedbe o
mi5ljenju VRS u narednih 10 dana. Na tom sastanku je prihva6ena preporuka banaka
EBRD i EIB za raspisivanje novog, medunarodnog otvorenog natjelaja za izbor
naj povolj nij eg izv o daEa radova.
Na novom sastanku Investitora, odrZanom 20.12.2012. godine, nakon dugotrajne,
wlo otvorene i argumentirane diskusije, prijedlog predstavnika iz Republike
Hrvatske je bio da se Odluka VRS-a u cjelosti prihvati, lz obrazloZenje da bi moguii
troSkovi arbitraZnog postupka bili viSestruko ve6i i poveiali iznos naknade, dovelaje
bh predstavnike, koji su imali ozbiljne primjedbe na Odluku VRS-a, da istu nevoljno
prihvate, uz uslov da istu i prihvati Vijede ministara BiH.
Vijede ministara BiH, na 33. Sjednici odrZanoj 21.12.2012. godine je zakljudilo da ne
prihvata Odluku VRS-a i da svu dokumentaciju koja se odnosi na izgradnju
medudrZavnog mosta preko rijeke Save kod Svilaja preda nadleZnim institucijama,
kako bi se utwdila odgovornost za propuste osoba ukljudenih u realizaciju ovog
projekta.
U meduvremenu je Ministarstvo raspisalo novi tender, po detvrti put, za izbor
nadzora nad izgradnjorn mosta na rijeci Savi kod Svilaja. Pomenuti tender je
uspje5no okondan i sa izabranim izvodadem, INSTITUT ZA GRADEVINARSTVO
,,IG" d.o.o Banja Luka, je potpisan Ugovor. Vrijednost ugovora je 638.123,77 KM
sa PDV.
Nakon raspisivanja medunarodnog tendera za izbor izvodaEa radova, formirana je
komisija za javnu nabavku izvodata radova za izgradnju mosta kod Svilaja. U
komisiji su po tri predstavnika Bosne i Hercegovine i Hrvatske. Komisija je pri
okondanju rada i prijedlog izboraizvodalaodekujemo do kraja mjeseca maja.
Takoder su imenovani novi dlanovi Jedinice za implementaciju projekta izgradnje
mosta preko rijeke Save kod Svilaja, kao i Voditelj projekta. Znadi, stvoreni su svi
neophodni preduslovi s bh strane za otpodinjanje projektaizgradnje mosta.
Od strane Strabaga AG smo obavije5teni da imaju namjeru pokrenuti arbitraZni
postupak u narednom periodu. Stava smo da je Odluka VRS-a puna kontradiktornosti
i pretpostavki i da potraZivanj a za nakttadu tro5kova i izgubljenu dobit, za nesto Sto
nije uradeno, ne moZemo prihvatiti. Ovakav stav je potvrden i na radnom sastanku
ministra komunikacija i prometa BiH Damira HadLilai ministra pomorstva, prometa
i infrastrukture Republike Hrvatske Sini5e Hajda5-Dondiia odrZanog 13.03.2012.
godine u Sarajevu.
Zakljudak, ostvaren je, u punom smislu rijedi, partnerski dijalog u rjesavanju
problema sa hrvatskom stranom na realizaciji ovog projekta, Sto u prethodnom
postupku nije bio sludaj. odekuje se, pod prepostavkom da komisija za izbor
iwodala svoj posao obavi do kraja maja, daizabrari izvodad otpodne s izvodenjem
radova do polovine mjeseca jula20l3. godine.
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